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INHOUD-LIJST                          BREEDEVOORT

Datum Onderwerp Melk
mln. L

M.geld Boter 
kg.

1894

1899 knipsel

1900 knipsel 0,248 f 3,14

1906 knipsel 0,335 f 3,91 f 1,30

1907 knipsel 0,335 f 3,762 f 1,288

1908 0,366 f 3,92,7 f 1,336

1910

1920

1921-03-08 Verslag Coöp. Zuivelfabriek  – gegevens 1920 0,390 f 9,30 f 3,08

1922 f 9,00 f 2,83

1923-03-06 Knipsel vergadering  – gegevens 1922 0,370 f 7,10 f 2,32

1927-05-20 Verslag vergadering – gegevens 1926 0,490 f 6,67

1928-03-16 Verslag vergadering – gegevens 1927

1929-04-26 Knipsel vergadering  – gegevens 1928 0,470 f 6,93 f 2,29

1930

1930-03-25 Knipsel vergadering  – gegevens 1929 0,470 f 6,64

1932-11-23 Lezing CZ. 'Melkbesluit en TBC.-bestrijding.'

1933-03-10 Verslag van Coöp. Zuivelfabriek Breedevoort 0,450 f 3,71

1934-06-08 Verslag  Jaarvergadering  – 40 Jr 1894 – 1934 0,440 f 4,50

1934-11-23 Lezing CZ. TBC.- bestrijding en opr. Verenig. 0,440

1936-03-13 Verslag  Jaarvergadering – gegevens 1935 0,440 f 1,270

1937-08-18 Knipsel voorzitter – meester – Moll 80 Jr.

1937-11-17 Knipsel voorzitter – meester – Moll overleden

1937-11-19 Knipsel voorzitter – meester – Moll begraven

1938-03-16 Verslag  Jaarvergadering – gegevens 1935

1943-03-05 Dl. jaarvergadering Aalten over opheffing
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1894
Nog niets gevonden uit beginjaren

Is een plaatsje een paar km oostelijk van Aalten / Winterswijk. Soms verwarrend, omdat de 
verslag vergadering vaak in de aanhef 'Aalten' gebruikte!

In 'boek-de-Wit' staat als beginjaar 1906, echter in de tekst nav. het 25 Jr. jubileum van de CZ.
Varsseveld staat dat enkele dorpelingen na een lezing van v. Weijdom Claterbos in sept. 1894, 
gingen kijken naar de in werking zijnde handkrachtfabriekje van 'Breedevoort'  en 'Wijnber-
gen' (gehucht bij Doetinchem) – (ZHN.)

Laatste melding in zuiveljaarboek 1941  / 'Boek de Wit'  niet juist als 1960 opgegeven!
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1900 >
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1915
DGB 1915-07-20
Een stukje tekst waarin schrijver aan het slot stelt dat de boterfabriek van Bredevoort de eerste
Coöperatieve boterfabriek in de omgeving van Winterswijk, Alten en Lichtenvoorde was waar
boeren hun melk aanleverden................ 
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1920
De Graafschap Bode 1921-03-08

Verslag vergadering CZ. Breedevoort

AALTEN - Op de vergadering van aandeelhouders en melkleveranciers der Coöp. Zuivelfa-
briek te Breedevoort bleek uit het verslag van de directeur dat in 1920 verwerkt werd 358.952
Liter melk, wat 14.000 Liter minder is dan in 1919. Deze vermindering moet worden toege-
schreven aan het mond- en klauwzeer. 
Voor de boterbereiding werd gebruikt 299.074 Liter,waaruit verkregen is 10.260 K.g. boter. 
Voor het bereiden van 1 K.G. boter was nodig 29,15 L. melk of 0,15 L. minder dan in 1919. 
Het gemiddelde vetgehalte was 3 pct.
De boterprijs bedroeg f 3,076 per K.g. of 25 cent minder dan in 1919. Aan volle melk is ver-
kocht 59.878 L. of 2600 L. meer dan 't vorig jaar voor een bedrag van f 10.558.295 wat gemid-
deld f 17,63 per 100 L. is. Aan karnemelk is verkocht 4495 L. voor f 299,38.
Voor dc melk is betaald f 32.862.63. De middelprijs was f 9,30 per 100 L. , terwijl er nog bij 
betaald kon worden f 489,12, waartoe met algemene stemmen werd besloten. De leveranciers 
ontvangen gemiddeld 65 pct. ondermelk terug. Afgaande op een boterprijs van f 3,07¼ en een 
boteropbrengst van f 3,45 K.g. per 100 L. melk zou de bruto melkprijs per 100 L. 10,59 zijn. 

De commissie belast met het nazien van de rekening en verantwoording verklaarde alles in 
orde te hebben gevonden. Als lid dier commissie werd gekozen G. te Rietstap.
Bij de gehouden rondvraag kwam ter sprake om de verkoop van volle melk en karnemelk ge-
heel te staken. Daar geen overeenstemming werd bereikt zal over 14 dagen opnieuw hierover 
vergaderd worden, terwijl dan tevens bestuursverkiezing kan worden gehouden, wijl al de be-
stuursleden aan de beurt van aftreden zijn. Die vergadering was druk bezocht.

▲ Heruitgave Zuivelhistorienederland.nl                       7                                  Versie-1 2013-12-18 



DGB 1923-03-06
Kort verslag vergadering met gegevens 1922

De Graafschap Bode 1927-05-20

Verslag verg. Coöp Roomboterfabriek Breedevoort

AALTEN.- Te Breedevoort werd Maandagavond een druk bezochte vergadering gehouden 
van de Coöp. Roomboterfabriek. De vergadering wordt door de heer W. W. Moll geopend 
met een woord van welkom tot de heer Jonkman secretaris van de GOZ., die aanwezig was 
om voor te lichten inzake de nieuwe statuten, die vastgesteld moesten worden, daar door de 
nieuwe coöperatiewet de oude niet meer goed zijn. Verder herdenkt spr. het overleden be-
stuurslid F. W. ten Barge en geeft enige cijfers betreffende de fabriek.  In 1920 b.v. was de 
aanvoer 369.721 en in 1926 500.000 Liter. 

Hierna werden de statuten door de heer Jonkman voorgelezen en besproken, waarna èn statu-
ten en huishoudelijk reglement met algemene stemmen aangenomen werden. Ook werd het 
bestuursvoorstel aangenomen om al de aandelen, die de fabriek onder de leden heeft, uit te be-
talen. Daarna had de gewone jaarvergadering plaats. Na voorlezing van de statuten door de se-
cretaris, Z. G. Zwijtink, doet de directeur rekening en verantwoording. 
Uit het jaarverslag stippen we het volgende aan. De melkaanvoer was 63.358 Liter meer dan 
in 1925. De boterprijzen waren, zoals overal, aanmerkelijk lager. De verwerkte hoeveelheid 
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melk bedroeg 486.294 Liter (in 1925: 422.736 Liter). Voor de consumptie werd hiervan 
50.496 Liter verkocht. De gemiddelde melkprijs was 14,30 per Liter (1 cent minder dan in 
1925). Gefabriceerd is 15.800 K.G. boter met een gemiddelde prijs van f 2.14 per K.G. Voor 
het maken van 1 K.G. boter was 27.6 liter nodig. Het gemiddelde vetgehalte was 3,14 pct. Be-
taald werd voor de melk f 32.469,42 = f 6.67 per 100 L.

Een verzoek van de heer A. H. Bulten uit Aalten om door het geven van subsidie mee te wer-
ken voor het tot stand komen van een weg door de gracht naar het Broek werd afgewezen. De 
voorz. dankte de heer Jonkman voor het behulpzaam zijn bij het tot stand brengen der nieuwe 
statuten, waarna de heer Jonkman zegt met genoegen de vergadering te hebben bijgewoond. 
Hierna sluiting.

De Graafschap Bode 1928-03-20 

Verslag vergadering met gegevens 1927

AALTEN. - Te Breedevoort werd dezer dagen in Ons Huis een vergadering gehouden van de
Coöp. Roomboterfabriek.
Uit het verslag van de directeur stippen wij het volgende aan:
Verwerkt werd in 1927 454.816 liter melk waarvan voor consumntie 54.74 verkocht werd. 
Gefabriceerd werd 14.378 K.G. boter, welke gemiddeld f 2,155 per K.G. of totaal f 30.999,36  
opbracht. Voor 1 K.G. boter was nodig 27.8 liter melk. 
Het gemiddeld vetgehalte was 3,14 pct. Voor de melk werd betaald f 31.182,58, wat gemid-
deld f 6,855 per 100 liter is. Er zal nog 10 cent per 100 liter van de reeds geleverde melk uitge-
keerd worden. 

De heer H. J. Rijks werd gekozen als lid in de commissie voor controle.
De voorzitter hield daarna een beknopte l rede over de Runderhorzel. Besloten werd om voor 
rekening der fabriek de stallen van de merkleveranciers te bezoeken en in overleg met de be-
treffende veehouder de dierren volgens voorschrift te behandelen. Voor dit werk werd aange-
wezen de heer J. B. A. Rots. Daarna sluiting.
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1929
DGB 1929-04-26
Kort verslag vergadering met gegevens 1928
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1930
DGB 1930-03-25
Kort verslag jaarvergadering met gegevens 1929
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1931

De Graafschap Bode 1932-11-23

Lezing voor leden CZ. Breedevoort 
Melkbesluit en TBC.-bestrijding.

BREEDEVOORT.- Uitgaande van bovengenoemde Coöp, werd hier gisteren, Dinsdagavond 
in „Ons Huis” door de heer Majoewsky, Veearts bij de keuringsdienst, een lezing gehouden  
over het onderwerp: „Het Melkbesluit en de Tuberculosebestrijding”. 
De voorzitter der Coöp. Zuivelfabriek, de heer W. W. M. Moll, heette de aanwezigen in zijn 
openingswoord hartelijk welkom, inzonderheid de geachte Spr., en geeft vervolgens het 
woord aan de heer Majoewskij.  

Uitgenodigd door het bestuur der Zuivelfabriek zegt Spr. over bovengenoemd onderwerp 
gaarne een en ander te willen zeggen en verduidelijken. 
Het Melkbesluit is een uitvloeisel van de warenwet. In 1925 kwam het melkbesluit tot stand, 
geheel onbekend, wat vaak ook zeggen wil geheel onbemind. Men vindt het heel gewoon dat 
er keuring op brood en vleeswaren geschiedt, doch echter niet wat betreft melk. Alles wat ech-
ter maar op witte vloeistof lijkt is geen melk. Op de Regering rust een plicht, ook ten aanzien 
van dit consumptie-artikel bepalingen vast te stellen. 
25 % der tuberculose gevallen, vooral bij kinderen, vond zijn oorzaak in ondeugdelijke melk, 
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evenzo typhus. Wij hebben te zorgen zegt spr. dat de kwaliteit van onze producten zo hoog 
mogelijk opgevoerd wordt, daar anders het buitenlands afzetgebied ons negeert. De melk 
moet voldoen aan een vetgehalte van 2,8 %. 

Verder hebben wij te zorgen voor een hygiënische melkwinning. Goed melkgerei, dat flink 
schoon gehouden kan en moet worden. Ook de stallen moeten aan redelijke eisen kunnen vol-
doen. Zorgen voor dichte zoldering, veel licht, geregeld verse lucht doen aanvoeren, daar een 
plaats waar vee gestald is meestal sterk bewasemd is. Verder de stal goed onderhouden. Gere-
geld de mest verwijderen, bij voorkeur met roggestroo strooien. Ook het dier zelf behoort zulk
een behandeling te hebben, die een hygiënische melkwinning ten zeerste in de hand kan wer-
ken. Geregeld de huid van het dier borstelen, overtollig haar geregeld verwijderen. 

Richt de stallen zo in dat de dieren zich niet met de uitwerpselen kunnen bevuilen. Spr. be-
veelt voorts het wassen der uiers voor het melken ten zeerste aan. Verder heeft de melker te 
zorgen, voor heldere en schone kleding, voor het melken de handen wassen, evenzo na dien 
tijd. De gewonnen melk direct uit de stal verwijderen, en bewaren op een goede plaats. Des 
zomers bij het aan de weg zetten der melk deze zo mogelijk enigszins beveiligen tegen de 
zon. Al deze dingen zegt Spr. kunnen met betrekkelijk weinig moeite en kosten nagekomen 
worden, terwijl èn de kwaliteit van Uw vee én die van Uw melk er door verbeterd wordt en ge
dus hogere prijzen voor een en ander bedingt. 

Vervolgens behandelde Spr. de tuberculosebestrijding. Was, zegt Spr., nooit Uw melkgerei in 
een sloot langs de wei, enz., gebruik nooit geen houten melkgerei, werp nooit geen pas ge-
wonnen melk bij andere in, dan ze eerst voldoende af te koelen. Dit voorkomt z.g. „zuur” 
worden. Lang niet altijd is tuberculose bij een dier op het oog te constateren, weshalve het 
noodzakelijk is dat Uw veearts enkele malen per jaar Uw veestapel controleert. Dit voorkomt 
besmetting en ontneemt U tevens het risico als overtreder van het melkbesluit bekeurd te wor-
den. De maximum boete is hiervan zes maanden hechtenis en f 2000 boete. Verder is het voor 
den landbouwer zelf van groot belang deze ziekte tegen te gaan en te bestrijden. 
Enkele tientallen miljoenen guldens waardevermindering van vee en opbrengst zijn hier jaar-
lijks het gevolg van. Spr. wekt op tot deelname aan melkcursussen; daar wordt de landbou-
wers les gegeven in de meest hygiënische en meest productieve melkwinning. 

Deze interessante en leerzame lezing werd verduidelijkt door lichtbeelden, die de aanwezigen 
op een en ander een goede kijk gaven. De Heer Mall dankte de geachte Spr. voor diens prach-
tige en leerzame reden en hoopte dat de aanwezigen er hun voordeel mee zouden doen. Inder-
daad, was deze lezing en vooral voor de jonge landbouwers de moeite waard, en was het dan 
ook des te meer jammer dat de zaal slechts matig bezet was. De aanwezigen werden nog ont-
haald op een kop koffie.
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De Graafschap Bode 1933-03-10 

Verslag van Coöp. Zuivelfabriek Breedevoort

BREEDEVOORT. De jaarvergadering van bovengenoemde coöp. werd j.l. Vrijdagavond in 
het gebouw der R.K. Werkl. Veren. Gehouden. Na opening door de Voorz., de heer W. W. M. 
Moij, met een hartelijk woord van welkom, hield deze vervolgens een toespraak over: „Verle-
den heden en toekomst van bewerking der melkproducten”. Spr. zette op duidelijke wijze uit-
een, welk een groot proces de melk reeds ondergaan heeft en nog ondergaat om de kwaliteit 
en kwantiteit op zo hoog mogelijk peil te houden. 
Vervolgens deelde spr. het resultaat mee van de op 23 Februari j.l. gehouden keuring, waaruit 
bleek, dat de Coöp. Zuivelfabriek ter plaatse in de rij der zuivelfabrieken een goede plaats in-
neemt. 

Vervolgens werden de notulen der vorige vergadering door de secr., de heer Z. G. Swijtink, 
gelezen en onveranderd vastgesteld. 
Hierna bracht de directeur, de heer G. J. Piek, verslag uit over 1932. Hieruit nemen wij het 
volgende over: De verwerkte hoeveelheid melk bedroeg 453.676 liter, waarvan voor con-
sumptie is verkocht 58.202 liter. Aan gortpap is verkocht vanaf Maart 8488 liter en aan karne-
melk 9312 liter. Bijgekocht van de leden 45.359 liter ondermelk en verkocht 13.596 liter, zo-
dat er voor 31.763 liter f 288,67 betaald is. 

De boterproductie bedroeg 13.878½  kg. welke gemiddeld opbracht f 1,30 per kg. De toeslag 
welke hieronder begrepen is, welke door de inwerkingtreding op 10 Juli der Crisis-Zuivelwet 
daarvoor ontvangen is, bedroeg f 2869,l8 is gemiddeld f 0,43 per kg. of pl.m. f 1.50 per 100 li-
ter melk. Voor de melk is betaald f 16.838,88 ct. gemiddeld f 3,71 per 100 liter. Voor een. kg. 
boter was nodig 28,5 liter melk, het gemiddelde vetgehalte was 3,10%.

Namens de contróle-commissie brengt zijn heer J. V. Prinsen de directeur dank voor zijn accu-
raat beheer en verklaart vervolgens alle bescheiden in orde te hebben bevonden. 
De hierop volgende Bestuursverkiezing had tot uitslag, dat de aftredende leden, de Heeren W. 
W. M. Moll en F. W. ten Barge, met grote meerderheid van stemmen werden herkozen. Als lid
van de contrólecommissie werd vervolgens gekozen de heer H. L. Hinkamp, welke zich allen 
deze benoeming lieten welgevallen. 

Vervolgens deed de directeur enige mededelingen, naar aanleiding van de op 22 Nov. j.l. ge-
houden lezing van de heer Majoewskij, veearts hij de keuringsdienst, betreffende de uitvoe-
ring van het melkbesluit. In 't kort komt dit hierop neer. De fabrieken zullen zelf de hand aan 
de ploeg moeten slaan; de keuringsdienst ziet toe, dat een en ander wordt nagekomen, waar-
mee het bestuur ook volkomen akkoord gaat. Door voorlichting en waarschuwing zal het be-
stuur met medewerking van de leden trachten, het onaangename van een proces-verbaal te 
vermijden. 
Contróle op de stallen heeft reeds plaats gehad; wat betreft 't kwaliteitsonderzoek der melk, is 
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het tot nu toe gebleven bij de ontsmettingsproef. Maatregelen zijn genomen dit binnenkort 
weer uit te breiden. 
Vervolgers brengt het bestuur ter sprake, een voorstel voor T. B. C.-onderzoek van de veesta-
pel der leden. Een der plaatselijke artsen had zich hiervoor aangeboden à f 1 per koe. Alhoe-
wel doordrongen zijnde van de noodzakelijkheid van deze onderzoekingen, heeft het bestuur 
gemeend, vanwege de kosten, het oordeel hierover aan de vergadering te moeten laten. Ver-
schillende leden voeren over dit belangrijke onderwerp het woord.
De heer H. J. Rijks meent; daar blijkens een uitlating van een veearts dat gemiddeld 80 % van
de veestapel reageert, zulk een onderzoek voor de veehouders grote moeilijkheden zou ople-
veren.

De dir. meent, dat dit cijfer wel wat overdreven is. De heer G. J. Nijman is in principe wel 
voor het voorstel, doch is er tegen dat men zich onverplicht moeilijkheden oplegt. De heer A. 
J. Huinink vraagt of na enkele jaren dit onderzoek opgeheven kan worden. Spr. is hiervan niet 
overtuigd. Spr. zou verder gaarne de werking van een en ander weten. De heer Z. G. Swijtink 
ziet er het nut wel degelijk van in. De heer J. W. Frinsen meent dat men op grote moeilijkhe-
den zal stuiten en zou over dit onderwerp gaarne enige nadere uitleg, b.v. door een veearts ge-
geven zien. Voorts wordt door verschillende leden de vraag gesteld of er bij veeaankoop wel 
steeds een garantiebewijs te verkrijgen zal zijn. Besloten wordt tenslotte dat voor die leden 
welke hun vee gaarne onderzocht zouden zien gelegenheid bestaat zich hiervoor bij de direc-
teur op te geven; naar de kosten van een vrijwillige keuring zal dan nader geïnformeerd wor-
den. 

Bij de hierop volgende rondvraag informeer; een lid nog naar de mogelijkheid om met kaas-
bereiding te beginnen. Geantwoord wordt, dat de perspectieven hiervoor weinig bemoedigend
zijn
Onder dank voor de opkomst wordt hierna deze matig bezochte vergadering door de voorzit-
ter gesloten.
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De Graafschap Bode 1934-06-08

Verslag  Jaarvergadering Coöp. Zuivelfabriek.
Veertig jaar geleden – 3 juni 1894 – eerste oprichtingsvergadering!

BREEDEVOORT. Donderdagavond hield de Coöp. Zuivelfabriek alhier, haar jaarlijkse le-
denvergadering in de bovenzaal van „Ons Huis”. 
Pl.m. half negen opende de voorzitter, de heer W. W. M. Moll de vergadering met een harte-
lijk woord van welkom. Het deed spr. genoegen, dat de opkomst nog boven verwachting goed
was. Verder memoreerde spr., dat het 3 juni j.1. veertig jaar geleden was, dat de oprichtings-
vergadering der Coöp. Zuivelfabriek gehouden werd, toentertijd bij Voltman. Aan de hand van
verschillende gegevens memoreerde spr. hierna een en ander uit het verleden. 

Na lezing der notulen door de secretaris, de heer Z. G. Swijtink, bracht de directeur, de heer 
G. J. Piek verslag uit van de exploitatierekening over 1933, waaraan wij 't volgende ontlenen. 
De melkontvangst bedroeg 438.097 kg, waarvan werd verkocht aan consumptiemelk 54.165 
liter, teruggekocht van de leden 53.980 liter ondermelk en verkocht 13.537. Verder zijn ver-
kocht 11.627 liter karnemelk en 8.844 liter gortepap. Gefabriceerd werd een 13.670 kg boter, 
welke netto opbracht f 1.18 per kg. Voor een kg boter was nodig 28.1 liter melk. Het gem. vet-
gehalte bedroeg 3.1 %. Voor de melk is betaald f 3.50 per 100 kg.

Aan het algemeen overzicht ontlenen wij, dat de tijdsomstandigheden in 1933 in geen geval 
verbeterden. Enkele cijfers van de Leeuwarder Boternotering doen zulks duidelijk zien. De 
Zuivelcentrale mag een nuttige crisisinstelling genoemd worden, zulks door de verleende toe-
slag op de melk. 
Namens de contrólecommissie deelt de heer G. J. Lensink mee, dat de verschillende financië-
le bescheiden gecontroleerd en keurig in orde bevonden werden. Deze merkt nog op, dat de 
boekhouding tevens elke drie maand door de Bond van fabrieken (GOZ.) gecontroleerd 
wordt, terwijl tevens in herinnering wordt gebracht, dat ten gevolge van de steunwetten etc. de
werkzaamheden van het personeel vermeerderden. De voorz. brengt achtereenvolgens de di-
recteur, de secretaris en de contrólecommissie dank voor hun werkzaamheden.

Bij de hierop volgende bestuursverkiezing werden de aftredende leden, de heer Z. G. Swijtink
en J. B. A. Rots met grote meerderheid van stemmen herkozen. Als lid van de contrólecom-
missie werd gekozen de heer J. Beijers te Miste.
Bij de rondvraag   en mededelingen brengt de directeur in een uitvoerige uiteenzetting de wen-
selijkheid naar voren tot aanschaffing van een nieuwe koelmachine. De thans in gebruik zijn-
de machine zal bij handhaving noodzakelijk vernieuwd moeten worden, zullen de te produce-
ren producten aan de gestelde eisen kunnen blijven beantwoorden. De kosten belopen hiervan 
pl.m. f 400. Aanschaffing van een nieuwe installatie blijkt mede door een ingesteld onderzoek 
op den duur voordeliger te zijn, terwijl de verwerking der producten er zeker mee gebaat zal 
zijn. Bovendien heeft de oude installatie 20 jaar dienst gedaan. 
Besloten werd na enige bespreking, waaraan deelnamen de heren J. W. Prinsen, B. Hinkamp 
en G. J. Lensink, tot aanschaffing van een en ander te besluiten. Verder wijst de directeur nog 
op het niet geringe nut van zindelijke melkwinning en behandeling. Het publiek van heden 
stelt op allerlei gebied hoge eisen, waaraan voldaan moet worden. 

Ruim half tien werd hierna deze geanimeerde vergadering door de voorzitter onder dank voor 
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de opkomst gesloten.
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 De Graafschap Bode 1934-11-23

Lezing over runder-tbc en een vereniging 
tot bestrijding der tuberculose opgericht.

BREEDEVOORT. Voor de leden van de Coöp. Zuivelfabriek hield de heer H. Rexwinkel, 
Veearts te Aalten Woensdagavond in de bovenzaal van Ons Huis een lezing over het vooral in 
dezen tijd actuele onderwerp: „De tuberculosebestrijding bij Rundvee”.

De voorzitter van de Coöp. Zuivelfabriek de heer W. W. M. Moll sprak een kort welkomst-
woord de aanwezigen, waarbij in 't bijzonder werd welkom geheten de heer Rexwinkel, die 
vervolgens het woord verkreeg.
Uitvoerig behandelde spr. de open tuberculose, welke opmerkelijker is dan de gesloten T.B.C. 
omdat de verschijnselen van het ziek zijn van het rund meer op de voorgrond treden. Besmet-
telijk is alleen de open tuberculose. Uitvoerig wordt verder nagegaan de verschijnselen en on-
derkenning der tuberculose en wel in ernstige gevallen. 
De runderen gaan over het algemeen in groei achteruit en worden mager zonder dat hiervoor 
direct een bepaalde oorzaak aan te wijzen is. Wanneer de dieren hoesten dan is het bestaan 
van de ziekte reeds vrij waarschijnlijk. Gewoonlijk gaan de gevallen van open tuberculose ge-
paard met koorts. Het voortdurend hoesten valt op. Later worden zij kortademig, vooral bij 
enige inspanning. In deze gevallen zijn de longen in het ziektegeval betrokken. 

De uiertuberculose is een andere ernstige bron van besmetting. Hier is de ziekte te bemerken 
aan de knobbelvormige verharding van de uier. Doordat in dit geval de melk nog vrij lange 
tijd schijnbaar goed is, schuilt hierin het grote gevaar. Deze melk is namelijk rijk aan bacillen 
die zeer gemakkelijk andere dieren b.v. kalveren weer kunnen treffen.

▲ Heruitgave Zuivelhistorienederland.nl                       18                                  Versie-1 2013-12-18 



Bij tuberculose der baarmoeder bestaan verschijnselen die op een slepend verloop der ontste-
king wijzen, n.l. een afscheiding van enig etterig slijm. Deze koeien zullen in de regel niet 
meer drachtig worden of het kalf verwerpen. Het is echter mogelijk dat nog een levend kalf 
ter wereld wordt gebracht, dit is dan echter reeds door de ziekte aangetast en gaat in de regel 
spoedig ten gronde. Dit zijn dan de gevallen van aangeboren tuberculose. Bij tuberculose op 
de darmen zien we op den duur diarree ontstaan, in deze gevallen zal zich ook gemakkelijk de
smetstof met de mest verspreiden. Wanneer de ziekte zich over meerdere lichaamsdelen ver-
spreid heeft spreekt men van algemene tuberculose.

Hoewel de ziekte in de regel een zeer langzaam verloop heeft zien wij in enkele gevallen de 
tuberculose zeer snel en dodelijk verlopen, men noemt dit vliegende tering. Thans een der 
voornaamste punten bij de onderkenning der ziekte. Hiervoor zal zo veelvuldig mogelijk ge-
bruik gemaakt worden van het bacteriologisch onderzoek op tuberkelbacillen. Deze worden 
aangetoond in de ziekelijke afscheidingsproducten der organen. Voor het opsporen wordt ge-
bruik gemaakt van de tuberculine: een vloeistof welke bij het dier in het oog gedruppeld 
wordt. Is het dier tuberculeus dan zal het hierop reageren, in andere gevallen niet. De ziekte 
verspreid zich door de besmetting der bacillen; ze is echter zowel hij dieren als mensen in te-
genstelling met de mening die hierover vaak heerst niet erfelijk.

Bij de dieren komt het kalf gezond ter wereld, uitgezonderd het genoemde exceptionele geval.
De uitgebreidheid van de tuberculose is zeer groot, doch in ons land ook weer zeer ongelijk. 
In Friesland reageerden na een gehouden onderzoek 34 % der dieren. In Lonneker (Twente) 
slechts 8 %.
In de gemeente Aalten reageerden tot dusver 10%

De schade door de ziekte veroorzaakt is zeer groot. Niet alleen materiële doch bovenal het ge-
vaar voor de mens. De rundertuberculose gaat n.l. heel gemakkelijk op de mens over. Bij de 
vleeskeuring wordt dan ook streng gelet op de tuberculose aandoeningen. Het grootste gevaar 
schuilt in het gebruik van melk, afkomstig van dieren lijdende aan open tuberculose. Dit ge-
vaar wordt opgeheven door deugdelijke pasteurisatie of koken van de melk. 
Van groot economisch en maatschappelijk belang is het voor de veehouders de bestrijding der 
ziekte krachtdadig ter hand te nemen. Juist in streken waar het aantal tuberculeuze runderen 
niet zo groot is, is de bestrijding van groot belang, omdat het gevaar van reagerende dieren 
naar hier te krijgen uit andere streken niet denkbeeldig is. De dieren moeten zo spoedig moge-
lijk afgezonderd, geslacht of vernietigd worden. Bovendien is voortdurende contróle ook van 
belang. 

Tenslotte de tuberculeus vrije opfok het jongvee. Deze moeten natuurlijk melk hebben van tu-
berculeus vrije moeders terwijl ze afgezonderd gehouden moeten worden. Wanneer deze 
maatregelen serieus worden toegepast is de bestrijding sterker gezegd uitroeiing zeer goed 
mogelijk. De veehouders moeten deze taak echter gezamenlijk opvatten, wat zeer goed moge-
lijk is door tussenkomst van de zuivelfabrieken.

Vervolgens werd de gelegenheid opengesteld vragen te stellen, waarbij het van belang is en-
kele hiervan weer te geven met de antwoorden erbij.
Zijn reactiekoeien goed voor het mesthok? Ja een goed als een ander niet reagerend mestkalf. 
Spr. gaf hierbij een zeer praktisch voorval uit de eigen streek. Alle soorten zijn voorts even 
vatbaar. Na herhaaldelijke besmetting kunnen longontsteking ook bij mensen het voortvloeisel
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zijn, met als niet onmogelijk gevolg de dood.

Een vraag of ieder mens ook de ziektekiemen bij zich zou dragen wordt ontkennend beant-
woord. Een vraag wat de regering doet in deze gevallen, blijkt dat deze de reagerende koeien 
afneemt. Bovendien werd door haar eerst subsidie toegekend o.a. in plaatsen als Varsseveld en
Dinxperlo. Hier kan thans echter niet meer op gerekend worden. Er wordt uitbetaald naar de 
gebruikswaarde. In Amerika besloot men alle reagerende dieren direct af te schaffen. 
De heer Z. G. Swijtink vraagt tenslotte hoe hier ter plaatse de zaak aangepakt zal moeten wor-
den, waarop geantwoord wordt dat de oprichting van een vereniging tot bestrijding van de 
T.B.C. onder het rundvee ook hier zal moeten plaats vinden, en wel voor 1 Dec. a.s. 

Na enige discussie wordt hiertoe met algemene stemmen besloten.
De kosten van onderzoek bedragen per koe 95 ct. en zullen door de Zuivelfabriek betaald 
worden. Aangesloten veehouders zullen lid moeten zijn van de Coöp. Zuivelfabriek. Verder 
zal de ledenlijst van de fabriek opgegeven moeten worden. 
Op een vraag: wie neemt de koeien af, wanneer de rundveecentrale, door wier middel dit 
thans plaats vindt, dit niet meer doet, antwoordde de heer R., dat er voldoende gelegenheid 
blijft. Bovendien is het ook in het belang van de veefondsen, dat de verwijdering plaats vindt, 
omdat de kosten anders op hen zouden vallen. De keuring zal driemaal plaats vinden.

De heer Mol bracht dan den spr. dank voor zijn duidelijke uiteenzetting, waarna vervolgens 
over werd gegaan tot het oprichten van deze vereniging. Verschillende vragen werden nog ge-
steld en uitvoerig beantwoord, terwijl ten slotte de heer Z. G. Swijtink deze ongetwijfeld leer-
zame en geanimeerde vergadering sloot. De opkomst kon behoorlijk goed genoemd worden.
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De Graafschap Bode 1936-03-13

Verslag Jaarverg. Coöp. Zuivelfabriek Breedevoort
 
BREEDEVOORT. Onder presidium van de heer W. W. M. Moll werd Donderdagavond in 
de bovenzaal van „Ons Huis” de jaarvergadering gehouden der Coöp. Zuivelfabriek.
De heer Moll opende de matig gezochte vergadering met een woord van welkom, waarna de 
secr. de heer Z. G. Swijtink de notulen der vorige jaarvergadering voorlas, die zonder op of 
aanmerking werden goedgekeurd.

Hierna bracht de directeur, de heer G. T. Piek, de exploitatierekening over het afgelopen 
boekjaar uit, gevolgd door het jaarverslag. Hieruit bleek dat de verwerkte melk 443.334 kg. 
bedroeg, waarvan voor consumptie werd verkocht 51.282 liter. Voor de melk is in totaal uitbe-
taald f 16.616,50. Van de leden werd teruggekocht 41.199 liter ondermelk, terwijl verkocht 
werd 11.232 liter ondermelk. 
Aan boter werd geproduceerd 14.477½ kg., welke opbracht f 18.408,92 of gemiddeld f 1,27 
per kg. Voor de productie van één ,kg. boter was nodig 27 kg. melk. In het voorafgaande jaar, 
(I934) was hiervoor nodig 27½ kg. Aan gortpap en karnemelk is verkocht 17.333 liter voor 
een bedrag van f 1.006,93. Ook dit overzicht mocht zich zonder op of aanmerking in de goed-
keuring der aanwezigen verheugen. 
Wegens afwezigheid der controlecommissie belast met het nazien der boeken kon hiervan 
geen verslag worden uitgebracht. De voorz. deelde echter mede dat de bescheiden in goede 
orde bevonden waren en door de aangewezen personen waren goedgekeurd door onderteke-
ning van het verslag .

De directeur gaf vervolgens een vrij uitvoerig overzicht over de werking der Rundertubercu-
losebestrijding onder het vee van de leden der vereen. Hieruit bleek dat van de 202 stuks 
rundvee 5 open T.B.C.-lijders aanwezig waren terwijl 26 stuks dieren reageerden. Medege-
deeld werd dat voor 1936 het onderzoek weer wordt voortgezet, terwijl daarna het onderzoek 
tot enkele stallen beperkt zal worden.
De heer B. Scholtz stelde een vraag over de duur van het onderzoek in verband met de kosten 
en de afname van het vee dat verwijderd moet worden. De directeur diende vraagsteller uit-
voerig van antwoord.

De bestuursverkiezing had tot uitslag dat de aftredenden, de heer W. W. M. Moll en F. W. ten 
Barge met vrijwel algemene stemmen werden herkozen en hun herbenoeming aanvaarden.
De verkiezing voor een lid der controlecommissie vacature A. J. Huinink (wegens vertrek) 
had tot uitslag dat de heer G. J. Lensink gekozen werd, die zijn benoeming aanvaardde.

Vervolgens werd men getrakteerd op een kop koffie, terwijl de heren Moll en ten Barge een 
gratis consumptie aanboden, die begrijpelijk in dank werden geaccepteerd.

Op verzoeI van de voorzitter las de heer G. Huitink voorts een artikel voor van een deskundi-
ge op Zuivelgebied, waarin uitvoerig de voordelen van een doelmatige melkpasteurisatie wer-
den uiteengezet.
De rondvraag bracht verschillende huishoudelijke aangelegenheden ter sprake, o.a. de ver-
koop van karnemelk en salarisregeling. Zowel de voorz. als de directeur dienden de verschil-
lende vragenstellers uitvoerig van antwoord.
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Op een vraag hoe lang de fabriek haar diensten reeds aan onze landbouwende bevolking heeft 
bewezen werd geantwoord dat dit reeds het 42ste jaar is.
Onder dank voor de opkomst sloot de heer Mo11 hierna de geanimeerde vergadering.
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 Eind okt. 1936 overleden



DGB 1937-08-18 en 1937-11-19
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De Graafschap Bode 1938-03-16

Verslag alg. verg. Coöp. Roomboterfabriek Breedevoort

BREEDEVOORT. - Maandagavond werd in „Ons Huis” de algemene vergadering gehouden 
van de Coöp. Breedevoortse Roomboterfabriek.
De slechts zeer matig bezochte vergadering werd geopend door de voorz., de heer J. H. Blek-
kink, die allen hartelijk welkom heette en in waarderende woorden wijlen de heer W. W. M, 
Moll herdacht, die 35 jaren geheel belangeloos zijn beste krachten had gegeven voor het wel-
zijn der instelling.
De notulen werden hierna door de secretaris, de heer Z. G. Swijtink gelezen.

De directeur, de heer G. J. Piek, deed vervolgens rekening en verantwoording, over de gang 
van zaken in 't afgelopen jaar. Hieruit bleek het volgende: Ontvang en werd 443.306 kg melk, 
waarvoor is betaald f 19.001,10. Verkocht is voor consumptie 49.573 liter. Van de leveran-
ciers, werd gekocht 41.751 liter ondermelk, terwijl verkocht werd 12.256 liter. 
De boterproductie bedroeg 14.860 kg. en bracht op f 22.803,58. Aan de Zuivelcentrale moest 
worden betaald f 1.718,58. De netto boterprijs was f 1,42 per kg. Voor één kilogram boter was 
nodig 26½. liter melk; het gemiddelde vetgehalte was 3,25 %. 
Aan karnemelk is verkocht 8682 liter, aan pap 4196 liter en aan room 371 liter, samen voor 
f 1.018,10.

Namens de controlecommissie deelde de heer G. J. Lensink mee, dat boeken en bescheiden in
goede orde werden bevonden, waarna het financieel verslag werd goedgekeurd.

De bestuursverkiezing had tot uitslag, dat in de vacature wijlen W. W. M. Moll gekozen werd 
de heer G. W. Weggelaar jr., terwijl de heer J. H. Blekkink werd herkozen.
Tot lid van de controlecommissie werd herbenoemd de heer H. J. Neerhof. 

Hierna deelde de directeur de resultaten mee van het toegepaste t.b.c.-onderzoek. Hierbij is 
gebleken, dat er maar enkele reactie-dieren meer zijn. Bij de eerstvolgende onderzoeking, die 
binnen enkele dagen zal plaats vinden, zullen alle onderzochte dieren van een oormerk wor-
den voorzien, ten bewijze dat zij onderzocht zijn.

Door de inspectie van de Veeartsenijkundige Dienst te 's-Gravenhage is medegedeeld, dat aan 
de leden van z.g. „B”-verenigingen, waartoe ook de plaatselijke t.b.c.-bestrijdingsvereniging 
behoort, een rijkssubsidie kan worden verleend en wel een bijdrage in de kosten van tubercu-
linatie ten bedrage van f 0,40 per dier en bij opruiming van een „open lijder” een bedrag van 
f 20.-.
Onder het genot van een kop koffie werd nog enige ogenblikken over deze voor allen belang-
rijke aangelegenheid van gedachten gewisseld. Nadat de weinig opleverende rondvraag was 
gepasseerd, sloot de heer Blekkink deze vergadering.
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Voorlopige datum van sluiting / opheffing 1942

DGB 1943-03-05
Zin uit vergadering CZ Aalten
'Het ledental is door het overnemen der Coöp. Zuivelfabriek te Bredevoort gestegen tot 1027.'
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